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SI VSADIT NEMOHLI“
U ZRODU ANKETY ČESKÝ LEV PŘED 30 LETY BYL TAKÉ IVOMATHÉ STRANA 8

Svátek slaví: Kamil

Pavel se chce i jako prezident věnovat oblíbeným vyjížďkám na motorce
Zvolený prezident včera navštívil zahajovací den pražského veletrhu Motocykl, na který přijel na svém stroji. Na cestovní enduro BMW GS1250 sedl po
několika měsících. Ze svého bydliště v Černoučku na Litoměřicku to měl zhruba 35 kilometrů. Doma v garáži má ještě českou klasiku v podobě Jawy 350
a v poslední době jezdil také pro změnu na americké legendě Harley-Davidson XL 1200. Pavel vyzval milovníky jedné stopy, aby jezdili bezpečně.
Veletrh Motocykl se koná potřiadvacáté, na ploše 20 tisíc metrů čtverečních předvádí několik set strojů 110 vystavovatelů. Více čtěte na straně 12. ČTK

ČT
K

Nájemní bydlení opět
v kurzu, láká úspěšné
Proč ne ve svém?Může za to výrazné zdražení hypoték, stavebních materiálů i prací. Výhoda nájmu. Pro
jednoho majitele je jednodušší údržba bytů. Průzkum. Ukázal nezájem o energetickou kvalitu objektu STRANA 5
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Třeba trpaslíka vyrobil recesista TMBK. 3x TWITTER JIŘÍHO OVČÁČKA

Nabízíme zlaté slitky o hmotnostech
1-1000g. Při odběru nad 2000g
nabízíme individuální cenové podmínky

(cena je platná při nákupu
alespoň dvou slitků)

Zvýhodněná cena
Zlatý slitek ARGOR-HERAUS - 100g

Zlaté slitky jsou k dispozici za zvýhodněnou
cenu na objednávku, nebo za standartní
cenu IHNED K ODBĚRU.

129 100 Kč

Pár artefaktů
z Ovčáčkovy kance-
láře půjde na
pomoc Ukrajině.

„Milí přátelé, nabízím pár ar-
tefaktů ze své kanceláře. Foto-
grafie naleznete v připoje-
ných tweetech. Pokud máte
zájem, pištemi do zpráv. Pod-
mínkou je dar na libovolný
účet na pomoc Ukrajině. Kdo
slíbí nejvyšší dar, artefakt ob-
drží. Čas je do pátku 12 ho-
din,“ napsal včera mluvčí do-
sluhujícího prezidenta Milo-
še Zemana Jiří Ovčáček. Lidé
simohou zakoupit loutkuOv-
čáčka jako ovečky, šaška
neboOvčáčka trpaslíka. Mluv-
čí se zbavuje i dvou psacích
strojů.
Ovčáček se v posledních

dnech otevřelmédiím a v roz-
hovorech reflektuje své té-
měř desetileté působení

na Hradě. „Já byl takový pes
obranář pana prezidenta,“
pronesl v jednom z nich.
V pořadu Spotlight řekl, že

ve své komunikaci nevidí pro-
blém. Současně ale uznal, že
v některých případech seměl
jako mluvčí mírnit. Napří-
klad při slovech o „mediální
žumpě“ nebo při jiných výpa-
dech proti novinářům. „Ně-
kdy jsem měl ubrat plyn. Sty-
dím se za to,“ přiznal.
Dotaz padl i na víru. Ovčá-

ček například přiznal, že se
bojí posledního soudu. „Kaž-
dý by seměl bát. Víte, všichni
jsme hříšníci. Nikdo nemůže
říct, že je bez hříchu. Největší
hřích je, když v srdci cítíte
k někomu nenávist. Stalo se
mi to a moc jsem se toho
bál,“ přiznal, ale dodal, že
o koho jde, prozradit nechce.
O jeho dalším působení ješ-

tě není rozhodnuto. „Přál
bych si, kdybych si alespoň
pár týdnů mohl odpočinout.
Život je boj,“ řekl. iDNES.cz

Lyžaři ve Ski areálu Hlubočky na Olomoucku ČTK

O víkendu na hory
Mráz vylepšil v uplynulých dnech
podmínky na sjezdovkách. Milov-
níky lyžování na svahy láká slu-
nečné počasí, pokračují navíc
jarní prázdniny a lyžařské kurzy.
V podstatě všechny výše polože-
né skiareály v Česku hlásí skvělé
podmínky. Třeba SkiResort
Černá hora – Pec. Lyžuje se tam
na 45 kilometrech sjezdovek,
na kterých je od 30 do 80 centi-
metrů sněhu. Padesát čísel mají
v Beskydech, o 25 centimetrů
více v Jeseníkách. Zhruba metr
sněhu leží v největších středis-
cích Krušných hor. Například na
Klínovci je v provozu 24 kilomet-
rů sjezdovek všech obtížností.

Statisíce Čechů netuší,
že má nemocné ledviny
Zhruba 300 tisíc Čechů neví, že
trpí cukrovkou s onemocněním
ledvin. Odborníci proto při příle-
žitosti světového dne ledvin, kte-
rý připadá na 11. března, nabáda-
jí veřejnost k časné prevenci. „Ně-
kteří pacienti ani nevědí, že mají
počínající cukrovku a tím pádem
i ohrožené ledviny. Pacienti se
často řídí tím, jestli pociťují obtí-
že, nebo ne,“ uvedl Vladimír Voja-
nec, primář dialyzačního středis-
ka B. Braun Avitum. Počáteční sta-
dia onemocnění ledvin jsou větši-
nou bezpříznaková, pacient tak
může léčbu podcenit. ČTK

inzerce

Krátce

Hradní mluvčí si už balí věci,
draží ovečku nebo kašpárka
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PáNe- prodloužený
víkend

Kaufland Card

Běžná otevírací doba: pondělí – neděle: 7.00 – 22.00 hodin
Mladá Boleslav, Písek: 6.00 – 22.00 hodin, Pardubice: 6.00 – 21.00 hodin
Česká Lípa, Jablonec nad Nisou, Liberec, Varnsdorf: 7:00 – 21:00 hodin

kauflandceskoKauflandCeskaRepublika kauflandcesko

* Tato cenová nabídka neplatí pro prodejny Ostrov, Praha-Čestlice, Praha-Hloubětín, Praha-Palmovka.

VŽDY LEVNĚ = zboží nabízené v našem letáku za výhodnou cenu opakovaně
nebo mimořádně do vyprodání zásob. Za tiskové chyby neručíme. Prodej
jen v množství obvyklém pro domácnost. Všechna fota jsou pouze
ilustrační. Kompletní nabídka také na www.kaufland.cz

Akceptujeme tyto platební prostředky:

OD 3. 3. DO 5. 3.

* Kiwi koš
dovoz Itálie/
Řecko
I. jakost
1 kg balení

Zrnková
káva
Crema
500 g
(*=100 g KC: 15,98/
A: 19,98)

ROSICKÉ
TĚSTOVINY
bezvaječné
různé druhy
500 g
(*=100 g KC: 39,80/
A: 45,80)

LE & CO
Šunka
Zvonařka
nejvyšší jakosti
100 g

POL REMY
Demi sec,
brut,
rosé brut
0,75 l láhev
(*=1 l KC: 93,20/
A: 106,54)

ZORBA
Jogurt
smetanový
bílý
tuk 10 %
1 kg

29,90
-40%

49,90

27,90
-44%

26,90
-37%

42,90

23,90
-44%

95%
OBSAH
MASA

99,90
-32%

149,-

79,90
-46%

22,90
-30%

32,90

19,90
-39%

79,90
-38%

129,90

69,90
-46%

64,90
-35%

99,90

59,90
-40%

1 kg
balení

Společnost Pražská energeti-
ka nabídne od 15. března fixo-
vané produkty s cenou elek-
třiny a plynu pod vládním
stropem. Zákazník, který
elektřinou svítí, vaří i topí, za-
platí za kilowatthodinu elek-

třiny v nízkém tarifu nejlev-
něji ze všech aktuálních nabí-
dek největších dodavatelů
energií v České republice. Na-
bídka je určená pro nově pří-
chozí zákazníky, ale i pro stá-
vající klienty, kterým končí

dřívější smlouva s fixací
ceny. Produkty PRE Proud Fix
a PRE Plyn Fix budou fixova-
né na období necelých dvou
let, do konce roku 2024.
Pokud zákazník elektřinou

svítí a používá ji na běžné spo-

třebiče, zaplatí za kilowattho-
dinu silové elektřiny 4,74 ko-
runy bez DPH.
Zákazníky, kteří elektři-

nou ohřívají vodu a topí, vy-
jde jedna kilowatthodina
ve vysokém tarifu na 4,64 ko-

runy, v nízkém tarifu pak
na 4,44 koruny. Ve vysokém
tarifu se u tohoto typu sazby
standardně spotřebovává
17 procent a v nízkém tarifu
83 procent celkového obje-
mu spotřeby. ČTK a iDNES.cz

inzerce

Čísla dne

37,40
Ceny pohonných hmot za
týden klesly. Benzin zlevnil
o 26 haléřů, na průměrných
37,40 koruny za litr. Nafta
se prodává v průměru za
36,19 koruny za litr, což je
o 41 haléřů méně než minu-
lou středu. Vyplývá to z údajů
společnosti CCS. Před rokem
stál litr benzinu o 1,50 koruny
více, diesel o dvě koruny více.
Ceny paliv by podle analytiků
měly klesat i v příštím týdnu.

10
Podle prognózy Hospodářské
komory (HK) se tuzemská
ekonomika vyhne hlubší krizi.
Nový impulz jí totiž dodají
hlavně investice podnikatelů
do energetických úspor, strojů
i technologií. Zásadní vliv na
vývoj ekonomiky bude mít na-
dále inflace. Pro letošní rok ko-
mora očekává průměrnou in-
flaci na úrovni 10 procent. Po-
dle HK nezaměstnanost bude
letos i příští rok mírná. Problé-
mem ale nadále zůstane nedo-
statek zaměstnanců s odpoví-
dající kvalifikací. ČTK a iDNES.cz

Levnější energie. PRE se rozhoupala

A jak s plynem?

PRE se přidala k dalším nej-
větším distributorům energií.
Jako první začaly pod vládní
strop zlevňovat společnosti
Innogy, E.ON, MND a ČEZ.

● Vládní strop činí u elektřiny
5 korun za kWh bez DPH.
Klient PRE tak může oproti
stropu ušetřit až 5600 korun
ročně, pokud elektřinu
používá i na topení a za rok
spotřebuje kolem devíti
megawatthodin.

● V případě plynu PRE nově
nabídne cenu 2,08 koruny
za kilowatthodinu bez daně.
Vládní strop přitom činí
2,5 koruny. Včera oznámil
zlevnění plynu dodavatel
Centropol, u něj klient zapla-
tí zhruba 2,19 koruny
za kilowatthodinu bez DPH.
V tomto případě jde nicmé-
ně o produkt na dobu neur-
čitou, který zákazník může
kdykoli opustit. ČTK
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Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Proč e-Finance, a. s.?

1,2 miliardy Kč
je hodnota komerčních a bytových

nemovitostí ve vlastnictví
koncernu e-Finance, a.s.

181 milionů Kč
již vyplatil koncern e-Finance, a.s.
na úrocích plynoucích z dluhopisů

určených veřejnosti

22 let
Koncern e-Finance, a.s. byl založen
v roce 2001 a již 22 let investuje v ČR

do nemovitostních projektů

až 10% ročně
je nadstandardní zhodnocení
z dluhopisů pro veřejnost

Bližší informace informace o nemovitostním portfoliu e-Finance, a.s. najdete na internetových stránkách www.e-finance.eu v záložce Pro Investory

Dluhopisy e-Finance určené pro veřejnost - investice od 50 000 Kč

EFI SPA Hotel**** Superior & Pivovar
náměstí 28. října 23, 602 00 Brno
+420 515 557 500
recepce@efispahotel.cz

Dluhopisový program e-Finance
Skupina e-Finance, a. s. vydává dluho-
pisy určené pro občany a firmy v rámci
dluhopisového programu e-Finance CZ.

Úrokový výnos z dluhopisů
Dluhopisy nesou zhodnocení, které je
vždy určeno v prospektu dluhopisů, který
je každoročně schvalován Českou národ-
ní bankou a konečných podmínkách pro
danou emisi dluhopisů. Česká národní
banka schvaluje tento prospekt pouze
z hlediska toho, že splňuje normy týkající
se úplnosti, srozumitelnosti a soudržnos-
ti, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Toto schválení by se nemělo chápat jako
potvrzení kvality cenných papírů, kte-
ré jsou předmětem tohoto prospektu.

Zhodnocení může být dáno pohyblivou
nebo pevnou sazbou. V současnosti
e-Finance nabízí dluhopisy se sazbou
pohyblivou ve výši inflace+1% u tzv.
protiinflačních dluhopisů a nebo s pev-
nou sazbou od 7% do 10% podle délky
investice, která je od jednoho do čtyř let.
Pohyblivá sazba je odvozena od změny
bazického indexu spotřebitelských cen
tzn. o inflaci. Pevná sazba je fixována
ve stejné výši pro všechna výnosová
období nebo je určena konkrétní sazba
pro každé výnosové období. Úrok bude
majiteli dluhopisu vyplácen vždy je-
denkrát ročně.

Splacení dluhopisu
Dluhopisy jsou obvykle dvou až čtyřleté,
přičemž držitel dluhopisu je oprávněn
požádat o mimořádný odkup s dvoumě-
síční výpovědní dobou.

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně.

Roční dluhopisy s výno-
sem 9%. Dluhopisy jsou
zajištěné zástavním právem
na celém exkluzivním areá-
lu Zámku Račice-Pístovice
čítající pozemky o výměře
přes 50 000 m2, nemovitosti
a samotný zámek.

9%

JEDNOLETÉ ZAJIŠTĚNÉ DLUHOPISY

Čtyřleté protiinflační dlu-
hopisy s výnosem ve výši
roční inflace plus 1%.
Prostředky jsou investo-
vány do stávajících ne-
movitostí generující pra-
videlné výnosy z nájmů
a ubytování.

Inflace
+1%

ČTYŘLETÉ PROTIINFLAČNÍ DLUHOPISY

Ubytujte se v jednom z projektů e-Finance!
EFI SPA HOTEL**** SUPERIOR & PIVOVAR

Rezervujte si svůj pobyt na webových stránkách ho-
telu www.efihotel.cz, zadejte do kolonky promo kód
„INVESTOR“ a získejte tak slevu 20% na svůj pobyt.
Tato sleva platí pouze pro EFI SPA Hotel**** Superior &
Pivovar na ubytování do 30. 4. 2023.

. SLEVA 20%

. PROMO KÓD: INVESTOR

. PLATÍ PRO REZERVACI NA WWW.EFIHOTEL.CZ 20%
SLEVA
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Nájemní bydlení
je opět v kurzu.
Využívají toho
bytové fondy
a také developeři.

Psychologické základy české
praxe, že když bydlet, tak
za své a ve svém,musíme hle-
dat až v dalekých devadesá-
tých letech. Uvolnění nájmů
vedlo v řadě míst ke skokové-
mu růstu činží. Lidé zjistili,
že když si pořídí byt za své
nebo když ho zprivatizují
od obce či stavebního druž-
stva, ušetří.

Odpadají hádky o výtah
Kromě toho radnice vel-

kých i malých měst potřebo-
valy peníze na rozvoj, a tak
hromadně prodávaly vlastní
bytový fond. Ale i později,
když bylo obecní bydlení vy-

prodané, investice do vlastní
nemovitosti se vyplácela. Hy-
potéky byly levné a suma
za služby a energie byla včet-
ně poplatků z hypotečního
úvěru nižší než nájem.
Výrazné zdražení hypoték,

stavebních materiálů a prací
nyní žene Čechy z vlastnické-
ho bydlení do nájemního.
Což vede i k tomu, že velcí de-
velopeři nestaví řadu nových
obytných komplexů pro pro-
dej jednotlivým klientům,
ale staví je pro nově vzniklé
fondy. Ty pak celé bytové
komplexy provozují jako ná-
jemní. Klienti sice byt nevlast-
ní, ale nese to s sebou i někte-
ré výhody.
„Investice v rámci napří-

klad společenství vlastníků
vyžaduje složité jednání
a schvalování,“ připomíná
David Jirušek, mluvčí develo-
perské společnosti Finep. Po-
kud je objekt ve správě jedno-
ho majitele, který byty jen
pronajímá, je průběžné udr-

žování i modernizace jedno-
dušší. Obyvatelé jsou ušetře-
ni scén například jako ve fil-
mu Vlastníci, kdy se obyvate-
lé domu neshodnou na vý-
stavbě výtahu.
Přesto zatím dvě třetiny

lidí, kteří žijí v nájmu, platí
buď majiteli jednotlivého
bytu, nebo majiteli celého
domu. Pouze sedm procent
nájemníků žije v domech pro-
vozovaných firmami a 16 pro-
cent v obecních objektech.

Energie neřeším, protože
na ně mám
Banka Creditas si dala ne-

dávno zpracovat výzkumnou
agenturou Ipsos šetření mezi
více než tisícovkou respon-
dentů, kteří žijí v nájemním
bytě nebo pronajatém rodin-
ném domě. Některé po-
znatky byly neočekávané.
„Při hledání bytu je na prv-
ním místě cena, pak lokalita
a na třetím místě jsou posky-
tované služby a nájem,“ vy-

světluje Jiří Vajner, generální
ředitel realitní divize banky.
Co zadavatele průzkumu pře-
kvapilo, to byl nezájem
o energetickou kvalitu objek-
tu, ve které nájemníci bydle-
ní hledají nebo v něm už žijí.
Kupodivu nejméně to zajíma-

lo vysokoškolsky vzdělané ná-
jemníky a mileniály. „Ukáza-
lo se také, že náklady na služ-
by a energie nejméně trápí
nájemníky s vyššími příjmy,“
komentuje toto zjištění Petr
Dufek, hlavní ekonom banky
Creditas. PAVEL HRABICA

Platí do 31. 3. 2023 při uzavření Účastnické smlouvy na tarif 10 GB Plus s výhodou na dva roky a jejím
dodržení. Nabídka platí do vyprodání zásob. Více na www.t-mobile.cz/telefony

HODNĚ BATERIE
NA VAŠE ZÁŽITKY

1,–
TARIF 10 GB PLUS S VÝHODOU

Galaxy A13
32 GB

v eShopu
výhodněji

inzerce

Ve vlastním, nebo do cizího?
V nájmu bydlí úspěšní lidé

Osamělí muži v nájmu

Sám v nájmu žije každý čtvrtý
muž. V případě žen nájemnic
je to „jen“ každá desátá.

● Největší podíl mezi osaměle
žijícími muži a ženami v ná-
jemním bytě spadá na věko-
vou kategorii 42+.

● Ceny bytů vzrostly za posled-
ních deset let o 136 procent.
Ceny nájmů se zvýšily jen
o 27 procent.

● Až 80 procent lidí preferuje
dlouhodobý nájem. CREDITAS

Nájemní Češi

22
Přibližně tolik procent Čechů
využívá nájemní bydlení. Zby-
tek skládá svou hlavu pod
vlastní střechu, tedy do bytu
nebo rodinného domu.

50
Tolik procent Němců a Raku-
šanů žije v nájmu. Jedná se
o nejvyšší podíl v rámci států
Evropské unie. IPSOS
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Bývalí milenci
začali vystavovat
kvůli neshodám.

Muzeum zlomených srdcí
v chorvatském Záhřebu
(v chorvatštině Muzej preki-
nutih veza) přijímá jakékoli
předměty připomínající vzta-
hy, které nevyšly, bez ohledu
na to, jak sentimentální nebo
podivné se mohou zdát. Ano-

nymní dárci z celého světa je
posílají domuzea, jež je vysta-
vuje s popiskou objasňující je-
jich příběh.

Natahovací králíček
Když před více než 20 lety

vztah Olinky Višticové a Dra-
žena Grubišiče skončil, na-
stal čas, aby si rozdělili společ-
ně pořízené věci včetně televi-
ze, počítače a hromady suve-
nýrů z prázdnin. Až se dostali
k hračce králíčka. Když ještě
byli pár, vytvořili si rituál:
když se jeden vracel domů,
druhý natáhl králíčka na klí-
ček a ten na uvítanou poska-
koval. A když se někdo vydá-
val na služební cestu do cizi-
ny, bral s sebou králíčka a fo-
til jej u turistických atrakcí.
Jak říká Višticová, králíček

se stal tak silným symbolem
jejich vztahu, že bylo nepřed-
stavitelné, aby si ho jeden
z nich nechal. Mohla vypuk-
nout pořádná hádka, ale mís-
to toho dostali nápad: „Co
kdyby existovalo místo, kam
by kdokoli z celého světa

mohl poslat něco, co mu zby-
lo po rozchodu?“
Višticová usoudila, že tako-

vý světový archiv zpacka-
ných vztahů by mohl lidem
pomoci s léčbou zlomených
srdcí. A současně by to byl
způsob, jak říct světu: „Tato
láska opravdu existovala.“
Nyní někdejší milenci ve-

dou Muzeum zlomených srd-
cí, jednu z oblíbených – i nej-
zvláštnějších – turistických
atrakcí Chorvatska. Nachází
se v bývalém paláci v historic-

kém centru Záhřebu. Zhrzení
dárci artefaktů, z nichž mno-
hé přišly poštou, zůstávají
anonymní, což je má povzbu-
dit k větší upřímnosti.

Boty nebo kus dortu
Mezi vystavenými památ-

kami jsou některé veskrze
přízemní, jako pár elegant-
ních bílých bot s popiskem
„Snažila se mi vnutit svůj
smysl pro módu“. Ale jsou tu
i věci provázené velkou cito-
vou zátěží. Například je tu ba-

toh na padák, dar od ženy, je-
jíž milovaný zahynul při se-
skoku. Nedávno kdosi poslal
kousek svatebního dortu sta-
rý 37 let.
Muzeum se otevřelo v roce

2006 jako dočasný projekt,
který Grubišič a Višticová
předvedli na umělecké výsta-
vě. První exponáty dostali od
známých, ale hned po skonče-
ní výstavy začali dostávat
e-maily a telefonáty s prosba-
mi o předvedení instalace
v různých místech po celém
světě. Zakrátko organizovali
výstavy v kalifornské galerii
a v nákupním středisku v Tu-
recku. Pokaždé vybízeli k za-
sílání dalších předmětů.
Když svůj projekt předvedli
v Mexiku, obdrželi stovky
věcí a příběhů. V roce 2010
otevřeli stálé sídlo nedaleko
záhřebské radnice kde míst-
ní s oblibou uzavírají sňatky.
Ve sbírkách mají více než

4000 předmětů, z nichž vysta-
veno je asi sedmdesát. Podle
kurátorky další věci přicháze-
jí každý týden. ČTK

Ke hvězdám
Z amerického kosmodromu
včera odstartovala raketa
Falcon 9, která vynesla
na oběžnou dráhu loď Crew
Dragon, jež míří k Meziná-
rodní vesmírné stanici (ISS)
se čtyřčlennou posádkou.
Jsou v ní dva Američané,
Rus a občan Spojených arab-
ských emirátů, který bude
na ISS jako teprve druhý
astronaut z arabského svě-
ta. K vesmírné stanici mají
dorazit podle agentury
v pátek ráno. Astronauty do
vesmíru dopravuje raketa
od společnosti SpaceX. ČTK

Tajná chodba
Vědci ve Velké pyramidě
v egyptské Gíze objevili
za hlavním vchodem skry-
tou devět metrů dlouhou
chodbu, která by mohla
vést k dalším objevům.
Nález se podařil díky pro-
jektu započatému v roce
2015, jenž využívá moder-
ní technologie k nahléd-
nutí do útrob pyramidy.
Nedokončená chodba
byla pravděpodobně po-
stavena tak, aby odlehčila
pyramidu.

Poničený symbol
Socha Malé mořské víly,
která je symbolem Koda-
ně, byla včera v noci opět
pomalována barvou. Ten-
tokrát na její kamenný
podstavec někdo namalo-
val ruskou vlajku. Dánsko
je po loňské invazi na
Ukrajinu spolu s dalšími
západními zeměmi hlasi-
tým kritikem Ruska. Poli-
cie uvedla, že se jedná
o případ vandalismu. Kdo
za incidentem stojí, není
známo. ČTK

Dlouhodobý špatný stav že-
lezniční infrastruktury při-
měl zaměstnance železnic
v Řecku včera ke 24hodinové
stávce. Přidali se k nim i za-
městnanci aténského metra,
kteří si stěžují na stejné pro-
blémy – nedostatek personá-
lu a zastaralou techniku.
Právě to bylo podle zaměst-

nanců dráhy jednou z příčin
úterní železniční nehody,
při které zahynulo nejméně

46 obětí a šest desítek lidí
bylo zraněných. Už ve středu
zadržela policie přednostu
stanice v Larise, který přiznal
chybu.
Řecká vláda slíbila kromě

pomoci pozůstalým nehodu
důkladně vyšetřit a přijmout
taková opatření, aby se nic
podobného užnestalo. Zodpo-
vědnost za stav řeckých želez-
nic přijal i ministr dopravy
Kostas Karamanlis, který ve

středu rezignoval. Nový řec-
kýministr dopravy Jorgos Ge-
rapetritis, který se včera ujal
funkce, se omluvil rodinám
obětí nehody. Řecká vláda
čelí kritice za to, že zanedbá-
vala modernizaci železniční
infrastruktury, což podle od-
borářů přispělo k úterní čelní
srážce nákladního vlaku
s osobním, v němž jelo na
350 lidí. Velká část z nich byli
vysokoškolští studenti. ČTK

Připomíná vám toustovač společné snídaně? 2x PROFIMEDIA

Nástroj k uvolnění vzteku

ČT
K

Máte zlomené srdce? Věci po
svém ex můžete dát do muzea

Krátce Demonstrace. Řekové kvůli
nehodě vlaků vyšli do ulic
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Sošky Český lev se budou zítra
udělovat potřicáté. Mezi zakla-
dateli ankety oceňující nejlep-
ší snímky z české produkce
a jejich tvůrce stál i Ivo Mathé.
Tehdy jako ředitel České televi-
ze, nyní je prezidentem České
filmové a televizní akademie,
která ceny pořádá. Kromě
toho také pedagogem a televiz-
ním odborníkem. Za ta léta se
ceny posunuly, už zdaleka ne-
jde jenom o filmy v kinech.

Přiblížíte, jak to vypadalo
před 30 lety, když se zaklá-
daly ceny Český lev?

Kdybyste se zeptala Petra
Vachlera, měl by na to jistě
jiné vzpomínky, ale já si to pa-
matuji jednoduše. Byl rok
1993 a právě Petr přišel s ini-
ciativou odměňovat české fil-
my. Záleželo i na České televi-
zi (ČT), jestli pořad bude vysí-
lat, už tehdy začala být jedním
z největších producentů čes-
kých filmů a já byl jejím ředite-
lem čili i kdybych nechtěl, tak
jsemu těch začátkůmusel být.
Čeští lvi by v onom únoru
1994 nebyli, kdyby do toho te-
levize nešla. Petrovi nejde
upřít ideu, ale bez ostatních,
kteří byli v původních komi-
sích a kteří s ním po dvou le-
tech založili akademii, by nic
nebylo. Ale ani v České televizi
tomu tehdy všichni nefandili,
jak to tak bývá u nových pro-
jektů. Ptali se, jak se budou fil-
my vybírat, kdo je bude vybí-
rat a hodnotit. Když potomprv-
ní ročník vyhrála Šakalí léta,
která jako jediná z produkce
ČT nebyla, tak to bylo u někte-
rých ještě komplikovanější…
Ale podařilo se to.

Když někdo zakládá firmu,
má i vizi do budoucna. Kdy-
bych vám tehdy řekla, že

k této soutěži budete za tři-
cet let dávat rozhovor, věřil
byste mi?

U toho založení byli, z těch
nejslavnějších jmen, třeba
František Vláčil, Mirek Ondří-
ček či Theodor Pištěk, bohužel
většina z nich už jsou nebožtí-
ci. Možná někteří z nich tehdy
představu, že Lev přežije dese-
tiletí,měli, já se na to tehdy ne-
odvážil myslet. Byl to samo-
zřejmě dobrý nápad. Podobné
soutěže začínaly v okolních ze-
mích, někde už měly tradici,
třeba ve Francii. Bylo dobře, že
jsme to zkusili, ale na trvanli-
vost jsme prostě nemohli vsa-
dit, vůbec jsme nevěděli, co
bude. Třeba jak se bude oceňo-
vání rozvíjet, tehdy šlo jen o ce-
lovečerní filmy, takže žádné
dokumenty či televizní projek-
ty, to si vyžádala postupně až
doba.

Tomě také zajímá, nyní je
oceňovaných v různých ka-
tegoriích mnoho. Jak to
hodnotíte, není to moc
na jeden večer?

Takové večery, vezměme si
třeba Oscary či BAFTA, nejsou
záležitostí dvou hodin, jde
o mnohahodinové ceremoniá-
ly. My se snažíme, aby vše zů-
stalo prospěšné a pro diváky
zajímavé, a zkoušíme se do
dvou hodin vejít. Už oceňuje-
me celou audiovizuální tvor-
bu, protože se ceny rozšířily
nejen na dokumenty a televiz-
ní tvorbu, ale i třeba na animo-
vané a krátkometrážní filmy.
Už nejde o uvedení v kině, vět-
šinu produkce můžete vidět
třeba na streamovacích služ-
bách. My samozřejmě musíme
sledovat, co se děje, a na novin-
ky reagovat. Odklon od kin vi-
díme už několik let po celém
světě.

Jak je to u nás?
V České republice to je

v menším měřítku totéž, na-
jednou je vlastně tíha drama-
tické tvorby hodně v televizní
a onlinové distribuci. Pořád se
samozřejmě vyrábí hodně fil-
mů, ale řadě z nich se dostává
pozornosti, až když jsou uvede-
ny v televizi nebo podobné for-
mě distribuce. Řada snímků si
v kinech na sebe ani nevydělá,
počty diváků spíš klesají. Jed-
nou za čas je nějaká návštěv-
nická exploze, třeba u nějaké
pohádky či velmi očekáva-
ných filmů, ale kolik jich do
roka je? Z celé výroby se třicet
čtyřicet filmů dostane do pově-
domí až v televizním vysílání
nebo on-line distribuci. Z toho-
to důvodu jsme také upustili
od podmínky povinných pro-
jekcí v kinech v řadě kategorií,
protože třeba většina doku-
mentů nemá v kinech šanci.
Jen pro doplnění, kdo trochu
zná televizní výzkumy sledova-
nosti, tak rating v hodnotě 1,
který bývá pro televizní šéfy
dost málo, znamená zhruba
80 tisíc diváků. A to není jen
tak, aby takové množství při-
šlo do kina.

Kdybyste měl trochu přiblí-
žit akademii, jak hodnoce-
ní probíhá?

V hlavních kategoriích mo-
hou hlasovat všichni akademi-
ci, kterých je přes 370. Považu-
jeme za velký úspěch, že tento-
krát v prvním kolem hlasova-
lo 183 z nich. To je hodně, pro-
tože počet letos hodnocených
titulů je závratný. Tedy hodno-
cení pro ně znamenalo vše
zhlédnout a posoudit. U někte-
rých kategorií, jako třeba
střih a zvuk, hlasuje v prvním
kole jenom část akademie,
ve druhém všichni. Ve dru-

hém kole také hlasuje víc aka-
demiků než v prvním, a to ze
dvou jednoduchých důvodů.
Zaprvé je snímkůméně, zadru-
hé v prvním kole mnoho aka-
demiků nehlasuje, protože
jsou u řady projektů angažova-
ní jako tvůrci, třeba jsou reži-
séry snímku, tak radši nehlasu-
jí ani v hereckých kategoriích,
což je logické. Ve druhém kole
už takový střet zájmů není tak
častý.

V nominaci je rekordní
množství snímků ve všech
kategoriích. Pořád kinema-
tografie dohání covid?

Určitě. Rok 2022 byl ve zna-
mení celé řady premiér, které
byly posunuté z předchozích
měsíců, stejně jako mnohá na-
táčení se přerušovala a posou-
vala. Takže ten výkyv je na-
prosto logický.

Kolik filmů jste zvládl
vidět vy?

Opravdu mohu říct, že já vi-
děl všechny, ale lhal bych, kdy-
bych řekl, že všechny až do
konce, to někdy nejde. Hodně
chodím na premiéry, také
v létě hlasujeme o české nomi-
naci na Oscary, takže jsemměl
v nakoukávání náskok.
Mám také výhodu, že učím

na FAMU, to znamená že ani-
movanou a krátkometrážní
tvorbu můžu znát ze školy.
Každý akademik má možnost
si filmy prohlédnout on-line a
několikrát.

Když jsme se bavili o začát-
cích Českého lva, byl jste ře-
ditelem České televize,
jaká je vaše úloha nyní?

To je zajímavá otázka, často
také nevím, jak intenzivně se
své funkce ujmout. Kromě re-
prezentativní úlohy, které se
rád vzdávám, ale někdy to ne-
jde, tak jde i o výkonnou část.
Česká filmová a televizní aka-
demie (ČFTA) je zapsaný spo-
lek, takže nemůže žádat o do-
tace, ale zřídila svou ČFTA Pro-
dukci, která má ředitelku, ale
jsme v ní tři z prezidia akade-
mie jednatelé, takže máme
exekutivní povinnosti. Ale
celý galavečer je velká akce, ač-
koli se to nezdá, připravuje se
celý rok. Jedno udílení skončí,
dělají se projekce oceněných
snímků a začne se připravovat
další ročník, v létěmusí akade-
mie nominovat zástupce za
Českou republiku na Oscary…

Udílení se poslední léta
koná v Rudolfinu, kde je
součástí pódia i živá hud-
ba. Proč právě tento sál?
Kdysi za Petra Vachlera se

ceny předávaly v Lucerně, ale
poté jsme, už bez něj, hledali
nějaký reprezentativnější
prostor, byť se ztrátou počtu
míst k sezení. Což je mrzuté,
v současnosti už Rudolfinum
kapacitou nestačí, kdyby při-
šli všichni akademici a nomi-
novaní. Na druhou stranu si
myslíme, že přesunem udíle-
ní dostalo noblesu, která je
pro takový typ udílení potřeb-
ná. IVETA BENÁKOVÁ

Ivo Mathé MAFRA

inzerce

Oceňujeme celou audiovizuální
tvorbu, říká Mathé k Českému lvu
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V rámci inovativní-
ho projektu vý-
zkumníci vyvinuli
i platformu, díky
které lze celé zaří-
zení naložit a pře-
pravovatna pod-
vozku náklaďáku.

Pojem energetická soběstač-
nost se nejen v médiích ohý-
bá v posledních letech stále
častěji. Jde o horké téma na-
příč celou Evropou, a kdo vy-
myslí v této oblasti něco origi-
nálního, toho automaticky
provází určitá prestiž. Svým
pomyslným dílkem do sklá-
dačky před časem přispěli
i čeští experti. Vyvinuli
a zkonstruovali unikátní pro-
totyp mobilního energetické-
ho kontejneru, který je scho-
pen na principu tepelného

čerpadla zásobovat klidně
i celé velké budovy teplem,
nebo se naopak postarat o je-
jich chlazení pomocí klimati-
zace. Zvláštností je, že je ten-
hle vynález energeticky zcela
soběstačný a nepotřebuje žád-
ný vnější zdroj elektřiny.
I proto projekt finančně pod-
pořila Technologická agentu-
ra České republiky (TA ČR).
„Celý systém je založený

na vytápění nebo chlazení po-
mocí tepelného čerpadla
na principu hybridních kom-
presorových jednotek. Všech-
na zařízení jsou umístěna
ve speciálním kontejneru,
který jemožné podle potřeby
přemisťovat a rychle instalo-
vat na potřebném místě vně
budov, pro které má sloužit
jako zdroj vytápění či chlaze-
ní,“ říká předseda TA ČR Petr
Konvalinka.
Projekt výzkumníci řešili

od roku 2019. Tým tvořili od-
borníci z několika konstruk-
čních firem a také lidé z Vyso-

ké školy báňské – Technické
univerzity Ostrava, konkrét-
ně z Centra energetického vy-
užití netradičních zdrojů
energie.
„Inovativní je především

skutečnost, že kontejner je
navíc doplněn o solární pane-
ly, které mu zajišťují dílčí ne-
závislost na vnějších zdrojích
energie. Energie vyrobená po-
mocí fotovoltaiky pohání ur-
čené systémy samotného kon-
tejneru. To však není vše. Za-
řízení je vybavené progresiv-
ním autonomním energetic-

kým managementem schop-
ným předpovídat vývoj poča-
sí a vnějších podmínek a ná-
sledně podle nich hospodařit
s energií tak, aby si zajistil
její akumulaci na dobu, kdy
podmínky budou nepřízni-
vé,“ dodává Konvalinka.
Navrhovaný projekt se pří-

mo orientuje na evropský
trend řešení Smart Cities se
zaměřenímna české podmín-
ky a na trend podpory energe-
tické soběstačnosti obcí
a obytných objektů. Jeho dal-
ší předností je mobilita celé-
ho zařízení. V rámci projektu
totiž výzkumníci vyvinuli
i speciální nosnou platformu,
díky níž lze celé zařízení nalo-
žit a přepravovat na podvoz-
ku nákladního vozidla. Pří-
prava k jeho instalaci pak vy-
žaduje jen základní terénní
úpravy v místě, kam má kon-
tejner přijít.
„Tím, že je to mimo budo-

vu, odpadají složité stavební
úpravy. Pro případ nouze je

energoblok doplněný o zálož-
ní zdroj energie,“ zmiňuje
Konvalinka. Podle Miroslava
Delonga z firmy MaDex, kte-
rá se na projektu podílela, bu-
dou typickými uživateli vý-
sledné technologie městské
aglomerace, tedy nejen měs-
ta v klasickém slova smyslu,
ale i předměstí či takzvané sa-
telity. „Jde o pokročilou tech-
nologii mobilních hybrid-
ních ostrovních energetic-
kých zdrojů využitelnou pro
založení nového výrobního
podnikatelského záměru. Ty-
pickými uživateli výsledné
technologie budou aglomera-
ce využívající trend projekto-
vých řešení chytrých měst.
Takové zařízení na evrop-
ských trzích vyloženě chybí
a je vysoký předpoklad k jeho
širokému uplatnění,“ uzaví-
rá Delong.

Systém je založen na vytápění nebo chlazení pomocí tepelného čerpadla.

Pro případ nouze je energoblok doplněný o záložní zdroj energie.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Mobilita výhodou 3x TA ČR

inzerce

Češi a soběstačnost. Kontejner
vytopí dům bez zdroje elektřiny



Hvězdárna a planetárium Brno
v digitáriu uvádí představení
Živý vesmír. Ať už jde o život

pozemský či mimozemský, vždy
za sebou zanechává nějaké stopy.
Vydejte se proto na cestu prostorem
a časem a poznávejte, jak život pro-
měnil Zemi v obyvatelnou planetu,
kde jinde ve vesmíru se život možná
nachází a díky jakým technologiím
ho můžeme najít.

Cestou Živým vesmírem zažijete celou řadu
příběhů. Například ten, jak před více než dvěma
miliardami let upadla Země do hlubokého chla-
du. Kdo to způsobil? Vědci podezírají malinké
fotosyntetizující organizmy, díky kterým došlo
k přeměně velkého množství metanu v atmosfé-
ře na oxid uhličitý a vodu, a tak i k poklesu tep-
loty na většině povrchu planety pod nula stupňů
Celsia. Výsledkem bylo hromadné vymírání.

Jak se hledají mimozemšťané?
Odpoví brněnská hvězdárna.

INZERCE

Na tomto příkladu složitého vztahu mezi živými
bytostmi a neživou přírodou odhaluje představe-
ní Živý vesmír překvapivé cesty, kterými se ubí-
rají dějiny naší planety. Dozvíte se také odpověď
na otázku, jak můžeme odhalit život na vzdále-
ných exoplanetách, aniž bychom k nim vyslali
kosmickou sondu. Velkou roli může sehrát třeba
Vesmírný dalekohled Jamese Webba. Vědci ale
také pátrají po „technopodpisech“, jako je umě-
lé rádiové záření, nebo „spektrálních podpisech“
způsobených znečištěním průmyslovými látka-
mi… Navštívíte také pozemské jezero na vrcholu
chilské sopky ve výšce skoro šest tisíc metrů nad
mořem, kde žije podivuhodně bizarní měňavka
Cabrolae amoeba.

Představení Živý vesmír, které má na Kraví
hoře českou premiéru, obdrželo za svůj přínos
k popularizaci vědy – tak blízký brněnským ná-
vštěvníkům digitária – cenu ředitele Hvězdárny
a planetária Brno na přehlídce Fulldome Festival
Brno 2022, což je záruka, že to bude stát za to.
Letenky do vesmíru přitom získáte z pohodlí své-
ho domova na www.hvezdarna.cz
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Včera začala už
23. výstava Moto-
cykl Praha. Pět hal
je plných nejen mo-
torek, ale i příslu-
šenství a módy.

Prestižní značky a také mno-
ho novinek. Po třech letech
zase velká výstava pro všech-
ny nadšenémotorkáře. Letoš-
ní ročník zahájil zvolený pre-
zident Petr Pavel, který je
sám velký fanda motorek. Na
výstaviště PVA Expo do Let-
ňan dorazil z domova v Čer-
noučku i přes mrazivé počasí
na svém stroji BMW GS1250.
„Budu se těšit, že i v průbě-

hu roku se budu moct projet,
i když těch příležitostí asi ne-
bude tolik. Ale já věřím, že si
nějaké najdu, že se budeme
potkávat na různých motor-
kářských akcích,“ uvedl Pa-
vel, který bude už příští tý-
den inaugurován.
Pavel na akci odhalil napří-

klad nový model značky
Royal Enfield nazvaný Super
Meteor 650. „Stalo se to neče-
kaně rychle. Scénář, jak jsme
to chtěli odhalit, vzal za své,
ale to se stává. Velmi nás těší,
že se toho Petr Pavel zúčast-

nil. Sám byl překvapen kvali-
tou zpracování tohoto moto-
cyklu. Bylo vidět, že naši znač-
ku zná. Doufám, že se s ním
někdy potkáme na motor-
kách,“ líčil pro deník Metro
zástupce této firmy Martin
Cieslar.
Zákazníci u tohoto stánku

najdou celou modelovou
řadu. „Zajímavostí je ale také
naše nová spolupráce s Velo-
rexem. Royal Enfield je nej-
starší výrobce motorek a Ve-
lorex je minimálně v Česku
synonymem pro sajdkáru,
takže spojení se zdá logické,“
přibližuje Cieslar.
Toho překvapilo, kolik lidí

dorazilo do Letňan hned

v prvních hodinách akce.
Cieslar je rád, že může s kole-
gy zákazníkůmukázatmotor-
ky naživo.
Pořádnou výstavu po třech

letech pauzy zaviněné opatře-
ními proti šíření covidu si po-
chvaloval také Martin Heř-
manský, zástupce Harleye-
-Davidsona.
„Na poslední výstavě jsme

byli v roce 2020 v Brně. Letoš-
ní účast tady si vyžádali naši
zákazníci. Žádný dealer v na-
šich končinách nemůže mít
přes dvacet motocyklů najed-
nou. Takže pro lidi je super
sem přijít a mít prostor a čas
si vše vyzkoušet a zeptat se.
Očekáváme velký zájem lidí

hlavně o víkendu,“ říká Heř-
manský.
Známá značka slaví letos

120. výročí založení. „Nabízí-
me širokou modelovou řadu
2023, ale také sedm limitova-
ných výročních modelů, kte-
ré jsou striktně číslovány,“
láká Heřmanský.
Velká letošní akce k osla-

vám se koná od 22. do
25. června v Budapešti. Jde
o evropský festival. „Čtyři
dny plné motorek, muziky
a životního stylu Harley-Da-
vidson. Vše je to pod hlavič-
kou 120. výročí značky,“ do-
dává pro Metro Heřmanský.
Návštěvníci mohou do Let-

ňan dorazit až do neděle. Vý-

stava se rozprostírá v pěti ha-
lách na ploše přesahující
20 tisíc metrů čtverečních.
Kromě stovekmotorek je k vi-
dění široké portfolio příslu-
šenství či kolekcí motorkář-
ské módy. Motocyklové no-
vinky nabízí dohromady přes
sto vystavovatelů. Kromě již
zmíněných značek zde nechy-
bí například Honda, Triumph
nebo obnovená česká značka
Böhmerland. Hlavní akce je
spojená s výstavou staveb
a předělávek motocyklů Bo-
hemian Custom Bikes.

PAVEL
URBAN
pavel.urban@metro.cz

Motorek je k vidění mnoho.Harley-Davidson slaví letos 120. narozeniny. 2x METRO

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990. Tel.
734843403268844

Ostatní
• Velikonoční přednášky o po-
sledních dnech Ježíše z histo-
rického a archeologického po-
hledu ve Freskovém sále Staré
radnice Brno: 20.3. Část 1 -
ukřižování, 27.3. Část 2 - vzkří-
šení, 4.5. Část 3 - vznik církve.
Vždy v 18.00 hod., vstup zdar-
ma. Více info:
www.krestane-brno-vin.cz269664

Motocykl Praha

Akce probíhá na výstavišti
PVA Expo v Letňanech až
do neděle 5. března.

● Pro návštěvníky je otevřeno
dnes a zítra od 9 do 19 ho-
din. V neděli pak od 9 do
17 hodin.

● Plné vstupné činí 300 korun,
zlevněné 250 korun.

● Více informací najdete
na motocykl-praha.cz.

Bolest, ztuhlost, otoky a defor-
mace kloubů, především těch
drobných na rukou. Prsty, jež
pak nefungují na sto procent.
Tak si většina lidí představuje
revmatoidní artritidu, lidově
revma. Málokdo ví, že patří
mezi autoimunitní choroby
a že kromě kloubů může po-
stihnout oči, cévy nebo plíce.
Pacienti jsou tak často ohrože-
ni i dalšími nemocemi, třeba
srdce a cév. Jako u jiných auto-
imunitních chorob, kdy se
imunitní systém „zblázní“
a začne napadat zdravé buňky
vlastních tkání a orgánů, není
spouštěč nemoci znám. Jak se
jí dá účinně vzdorovat? Čtěte
v novém týdeníku Téma. MET

inzerce

inzerce Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Do Letňan za motorkáři přijel
Petr Pavel, těší se na vyjížďky

Téma. Revma
vzniká v plicích
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„Fotky z vypnutého
telefonu jsou stejné
z jakékoli pozice.“

KAMIL BANDŽAK
Facebook

3 – LAR, LŮJ

4 – ATAK,
PLAZ, TOUL

5 – CHEMKO,
MELÍR, TEREJ,
TUNEL

6 – HNÍZDO,
OPORKA,
ROZMAR, SLIMÁK

7 – RYCHLOST

10 – PŘILEHLOST,
STEJNOKROJ

Doplňte do obrazce všechna slova.
Tajenka je v označených políčkách.

1 2 3 4 5

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.25 Úsměvy JiříhoMenzela
16.05 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
17.00 Bydlet jako... ve skle
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Kukačky 2 (7/13)
21.05 Všechnopárty
22.00 Hercule Poirot
22.50 Hercule Poirot
23.45 Případy

detektivaMurdocha XV
00.30 AZ-kvíz
00.55 Toulavá kamera
01.25 Objektiv
01.55 Banánové rybičky
02.25 Dobré ráno

16.00 V exekuci (1/6)
16.50 Atletika:

HalovéME Turecko
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Vražda na Eigeru

Thriller (USA, 1975)
22.15 Wind River

Krimithriller
(VB/Kan./USA, 2016)

00.00 Letecké katastrofy
00.45 Tajemství 2. světové války
01.35 Fargo IV (9/11)
02.25 Legendy záchranářství
02.55 Postřehy odjinud
03.05 Křesťanský magazín
03.30 Žijeme s vírou
04.30 Folklorika
05.00 Kvarteto

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu III
18.30 Ulice (4435)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Amazing Spider-Man

Akční sci-fi (USA, 2012)
23.10 Gravitace

Sci-fi drama (USA/VB, 2013)
01.00 KriminálkaMiami VI (11)
01.40 KriminálkaMiami VI (12)
02.25 Novashopping
02.40 Na lovu III
03.20 Víkend
03.45 Ulice (4435)
04.30 Ordinace

v růžové zahradě (52)
05.25 Novashopping

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko
22.00 Jak se staví sen – extra
23.10 Ano, šéfe!
00.25 Policie v akci
01.25 Námořní vyšetřovací

služba XIII (21)
Vrátit odesilateli.
Krimiseriál (USA, 2015)

02.20 Policie Hamburk II (24)
Útěk z domova.
Krimiseriál (N, 2007)

03.20 Policie Hamburk II (25)
04.20 Jak se staví sen

06.00 Ranní fresh
09.00 1CHARTED
11.00 GENERALI ČESKÁ

SKI TOUR 2023:
Pec pod Sněžkou

11.05 Óčko hity
14.00 O FEED: SURVIVOR
14.05 Óčko hity
15.00 Hitrádio desítka
15.50 Óčko hity
16.00 Gamingmania
16.05 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 Óčko hity

Klipy nonstop
22.00 O black list party

Páteční moshpit
s O BLACK selekcí

0.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -21,2 °C (1929) 15,1 °C (1999) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

5/9 °C 4/8 °C 1/5 °C 2/6 °C

Sudoku

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2023 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Nýča Šimonková
Krycí jména. Skvělá
hra. A ještě si člověk
procvičí mozek.

SKÁLA

Řešení sudoku

SLOVENSKO
Na začátku roku jsem na tomto místě psal o aktuálním politic-
kém vývoji na Slovensku. Sloupek končil konstatováním, že
není vyloučeno, že se Slováci letos vydají neplánovaně k vo-
lebním urnám. Po dvou měsících je jasné, že se u našich vý-
chodních sousedů předčasné parlamentní volby opravdu
uskuteční. Přestože by se volební klání mělo odehrát až na
konci září, kampaň se naplno a bez zábran rozjela už nyní.
A protože je přirozené, že s blížícím se termínem voleb dyna-
mika kampaně ještě poroste, nečeká Slováky nic příjemného.
I za těch pár týdnů se naplno ukázalo, že jedním z hlavních té-
mat kampaně bude – podobně jako u nedávných českých pre-
zidentských voleb – válka. A podobnost s českými volbami
nemá být jen v tom, které téma bude dominovat. Podobné

bude i vlastní využívání
onoho tématu. Opoziční
strana Směr někdejšího
několikanásobného pre-
miéra Roberta Fica už avi-
zovala, že kampaň posta-
ví mimo jiné na varování
před povoláváním Slová-
ků do bojů na Ukrajině,

pokud umoci budou strany podporující pomoc Ukrajině.
V názorech na slovenské angažmá na Ukrajině se tak Směr po-
souvá směrem k extremistům od Mariana Kotleby či různým
odnožím, které z původních kotlebovců vznikají.
Hra se silně emotivním tématem války na Slovensku zabírá,
protože Směr se opět po několika letech dostal na čelo žebříč-
ku preferencí. Přeskočil tak svého někdejšího spolustraníka
Petra Pelegriniho, který ze Směru odešel v roce 2020 a s no-
vou stranou Hlas od té doby vedl ve všech průzkumech. Není
pochyb, že na Slovensku se v letošních parlamentních vol-
bách bude hrát mimo jiné i o geopolitické směřování země.
Takový významměly naposledy volby v roce 1998.

Jana Komoňová
Není to hra,
ale jazykový

kurz.

Danteslav Kozodoj
Sledování času,

kdy mi
končí šichta.

Kterou hru v mobilu hrajete nejvíc?

Anketa

Pro medvídky
V časech první republiky
žilo v Jelením příkopu ně-
kolik medvědů, které pre-
zidentu T. G. Masarykovi
přivezli jako dar českoslo-
venští legionáři ze své si-
biřské anabáze. Pamětníci
vzpomínali, že se pan pre-
zident tu a tam do svého
medvědária zašel podívat.
A v této souvislosti, při pří-
ležitosti výročí narozenin
TGM, jsem si vzpomenul
na roztomilou příhodu,
kterou ve své knize Malé
historky o velkém muži
zaznamenal spisovatel
Ivan Herben: „Pan prezi-
dent dostával od dětí psa-
níčka i dárky. Nejlíp se
mu však zalíbilo jedno
psaní od moravských dětí,
které často citoval. Děti
mu totiž poslaly bečku
medu a k tomu psaníčko:
Milý Tatíčku, posíláme
med pro Vaše medvídky,
ale nedejte jim ho sežrat
všechen. Lízněte si taky!"
Škoda že už v knize není
uvedeno, zda se pan prezi-
dent s medvědy o med
opravdu rozdělil.

VLADIMÍR ROGL

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks. 11. a 12. března hraje Divadlo S+H představení Hurvínkova cesto do Tramtárie

„Dnešní mrazivé ráno na Žižkově,“ napsala ke své instagramové
fotce čtenářka @jana.podhorska. Jinovatkou pokryté barevné
květy jsou opravdu krásný detail! DoMetra se fotka dostala
díky tomu, že ji čtenářka na Instagramu označila hashtagem
#mojemetro.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

PETR JUST
POLITOLOG
METROPOLITNÍ UNIVERZITA PRAHA

Citát

Na Slovensku
se bude hrát
i o geopolitické
směřování země.
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Snowboardista Kristian Salač
pojede v Bakuriani na svém
prvním mistrovství světa ve
finále v disciplíně Big Air.
V kvalifikaci zkrácené kvůli
mlze těsně neuspěla Vanessa
Volopichová, jež obsadila prv-
ní nepostupovémísto. Na roz-
díl odmužů zvládly ženy pou-
ze dva skoky, v třetí sérii byla
kvalifikace kvůli špatnému
počasí předčasně ukončena.

Ani při třetím startu v Gru-
zii po slopestylu a U-rampě
nedosáhla na nedělní finále
Šárka Pančochová, skončila
čtrnáctá. Jakub Hroneš byl
klasifikován na 27. příčce.
Snowboardcrossařka Eva

Adamczyková po triumfu
v individuálu dalšímedaili ne-
získala. S Radkem Houserem
vypadla ve čtvrtfinále závodu
smíšených dvojic. ČTK

Letošní sezona
MS vozů formule 1
nabídne rekordní
počet 23 závodů.

Velkou cenou Bahrajnu od-
startuje v neděli světový šam-
pionát formule 1. Favoritem
je Nizozemec Max Verstap-
pen z Red Bullu, který zaútočí
na třetí titul v řadě. Jeho hlav-
ními vyzyvateli byměli být pi-
loti Ferrari a Mercedesu.
Lewis Hamilton může získat
rekordní osmý triumf a překo-
nat Michaela Schumachera.
Sezona nabídne rekordních
23 závodů, novinkou bude
noční podnik v Las Vegas. Zá-
věrečná GP v Abú Zabí se
uskuteční 26. listopadu.

Pětadvacetiletý Verstappen
se pokusí navázat na loňskou

sezonu, kdy vyhrál rekord-
ních 15 z 22 závodů a zajistil
si titul čtyři díly před kon-
cem. Red Bull měl před sezo-
nou nejvydařenější testy ze
všech. Rodák z Hasseltu se po-
kusí vyhrát úvodní závod se-
zony poprvé v kariéře. Loni
musel odstoupit kvůli technic-
kým potížím tři kola před
koncem. Celkem nedokončil
v Bahrajnu tři z posledních
šesti Velkých cen. „Max po-
sledních několik let postupně
rostl a nyní je ve fázi kariéry,
kdy má velkou sebejistotu. Je
zkušený, umí zapnout
ve správný moment. Po fyzic-
ké stránce je ve skvělé formě
a těší se na start sezony,“ řekl
šéfa týmu Christian Horner.
Verstappenovým kolegou
bude opět Sergio Pérez, který
loni skončil v MS třetí.

Vylepšit druhé místo v Po-
háru konstruktérů se pokusí

Ferrari. V italské stáji skončil
po minulé sezoně šéf Mattia
Binotto, jeho nástupcem se
stal Frédéric Vasseur, který
vedl do té doby Alfu Romeo.
Slavný tým z Maranella čeká
na titul mezi jezdci 16 let, na-
posledy uspěl v roce 2007

Kimi Räikkönen. V Bahrajnu
bude Ferrari obhajovat loň-
ský double, vyhrál zde Char-
les Leclerc před Carlosem
Sainzem.

Vyzvat Red Bull chce i Mer-
cedes. Někdejší hegemon, kte-
rý získal v letech 2014 až

2020 tituly mezi jezdci
i týmy, doplatil loni na změ-
nu technických pravidel a po
slabším úvodu se rozjížděl až
v závěru. Přestože semu poda-
řilo vyřešit potíže s poskako-
váním vozu, v testech ještě
za Red Bullem ztrácel. ČTK

Bö zvítězil v sedmém sprintu ze sedmi, Krčmář třináctý
Dramatičnosti úvodní závod v Novém Městě na Moravě pozbyl hned zkraje. Biatlonový král Johannes Bö (na snímku),
který do sprintu vyrazil hned jako druhý, vynuloval ve Vysočina Areně všechny položky a bral zlato. Navíc má jistý malý
křišťálový glóbus. Zbylé osazenstvo odsoudil k souboji o dvě zbylé medaile. Stříbro i bronz si přerozdělili další Norové.
Tarjei Bö dojel druhý, třetí skončil Vetle Christiansen. Nejlepším z Čechů byl třináctý Michal Krčmář. iDNES.cz

Eva Adamczyková BÓŠA

Letos i v USA

18. 11.
Nová Velká cena Las Vegas
se uskuteční 18. listopadu
jako předposlední závod
sezony. Do programu se vrací
GP Kataru, která se poprvé
uskutečnila před dvěma lety.
V Losailu se pojede jeden
ze šesti sprintů v sezoně,
další budou v Ázerbájdžánu,
Rakousku, Belgii, Texasu
a v Brazílii.

Nováčci

Novými tvářemi budou
Australan Oscar Piastri, který
nahradil v McLarenu Daniela
Ricciarda, a Logan Sargeant
ve Williamsu. Ten je po
Scottu Speedovi prvním
Američanem od roku 2007,
který zahájí sezonu v F1.

● Premiérový ročník čeká
i Nizozemce Nycka de Vriese
v AlphaTauri, ten si však
odbyl debut loni v GP Itálie.

Max Verstappen AP

Znovu Norky
Norské běžkyně na lyžích
obhájily na mistrovství
světa zlato ve štafetě na
4x5 km, v Planici vyhrály
před Německem a Švéd-
skem. České kvarteto Adé-
la Nováková, Kateřina Ra-
zýmová, Kateřina Janato-
vá a Barbora Havlíčková
obsadilo deváté místo.

Koho čeká baráž?
V přímém souboji dvou
nejhorších týmů hokejo-
vé extraligy mohou České
Budějovice dnes odsoudit
Kladno k účasti v baráži.
Motor se jí s jistotou vy-
hne, pokud získá tři body.
Všech sedm zápasů před-
posledního kola základní
části začíná v 18.00. ČTK

Big Air. Salač pojede finále

Čísla dne

18
Syn bývalé brazilské fotbalo-
vé hvězdy Ronaldinha pode-
psal smlouvu s Barcelonou,
v jejímž dresu zářil jeho otec.
Osmnáctiletý Joao Mendes
už několik týdnů v katalán-
ském klubu trénoval s týmem
do 19 let a měl by za něj hrát.

28
Kanadský hokejový útočník
Connor McDavid z Edmonto-
nu vede produktivitu NHL
už s náskokem 28 bodů
před německým spoluhráčem
Leonem Draisaitlem. Tabulce
střelců vládne McDavid o de-
set branek před Čechem Davi-
dem Pastrňákem z Bostonu.

31
Posilou fotbalistů Olomouce
se stal jednatřicetiletý odcho-
vanec Martin Pospíšil. ČTK

ČT
K

Favoritem je opět Verstappen

Krátce
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